

Kerstin Leitner Berlin Fellowships

Research support for scholars from Africa and China



Oberbaumbrücke

Who We Are

The [Kerstin Leitner Berlin Fellowships](#) offer one-year research funding for Ph.D. candidates as well as recent postdocs from Africa and China at the Berlin Program for Advanced German and European Studies. It is open to scholars in all social science and humanities disciplines, working on Germany and/or Europe.

What We Offer

- 12 months funding with 1,550 € for dissertation and 1,800 € for postdoctoral research, starting either in October or April
- travel reimbursement of 1,200 €
- interdisciplinary research colloquium
- excellent research opportunities in one of the most diverse and prolific centers of higher education and research in Europe
- research stay in a structured program with staff support

Key Features

Our colloquium—which is run in German—serves as a central meeting point for all fellows to share, discuss, and support each other's work. Guided by eminent scholars each semester, the program colloquium also seeks to address current German public debates, invites distinguished guests, and arranges cultural excursions.

Institutional Structures

Under the umbrella of the Freie Universität's Berlin Program, a residential program, Kerstin Leitner Berlin Fellowships are administered in cooperation with [Ernst-Reuter-Gesellschaft der Freunde, Förderer und Ehemaligen der Freien Universität Berlin e.V.](#)—the association of friends, supporters, and alumni committed to the ideational and material promotion of the Freie Universität.

BERLIN PROGRAM
for Advanced German & European Studies

ERNST-REUTER-GESELLSCHAFT
der Freunde, Förderer & Ehemaligen
DER FREIEN UNIVERSITÄT BERLIN E.V.





Kerstin Leitner with fellows in 2019

History

Early on the importance to reflect on our world globally, was clear to Kerstin Leitner. After receiving her Ph.D. in 1975 from the Otto-Suhr-Institute at the Freie Universität Berlin for her research on Kenya's postcolonial development, she started her 30-year career at the United Nations which took her to Africa, China, New York, Geneva, as well as numerous other locations. After returning to Berlin in 2005, she regularly taught classes in international politics, on politics in China, and on the U.N. at both FU Berlin and Universität Potsdam. In her book, *Als moderne Nomadin um die Welt*, Kerstin Leitner reflects on her work spanning the Cold War, the revolutions of 1989, and the rise of new superpowers. Deeply shaped by experiences during her career she founded the Kerstin Leitner Berlin Fellowships in cooperation with the Ernst-Reuter-Gesellschaft der Freunde, Förderer und Ehemaligen der Freien Universität Berlin e.V. Under the umbrella of the FU's Berlin Program, the initiative has been supporting dissertation research of scholars from Africa and China since 2019.

Are You Eligible?

- be a scholar from Africa or China; researchers from China's central provinces or Southern Africa are strongly encouraged to apply
- be enrolled as a full-time graduate student in a Ph.D. program or be a recent postdoc in a humanities or social science discipline at a university in Africa or China
- conduct research on topics focused on Germany and/or Europe
- have very good German skills

In case of equally qualified candidates, female applicants will be given priority.

For more details go to our [Fellowships Overview](#).

How To Apply

- Go to our website for instructions, information, and application forms: www.fu-berlin.de/bprogram
- Competition opening: November 1
- Deadline: December 1

Contact

If you have any questions, please don't hesitate to contact us:

Tel: +49 30 838 56671

Email: [bprogram\[at\]zedat.fu-berlin.de](mailto:bprogram[at]zedat.fu-berlin.de)

Website: www.fu-berlin.de/bprogram



FU International House

Kerstin Leitner Berlin Stipendien

Forschungsförderung für Nachwuchswissenschaftler*innen aus Afrika und China



Oberbaumbrücke

Wer wir sind

Die [Kerstin Leitner Berlin Stipendien](#) bieten eine einjährige Förderung für Doktorand*innen und Postdocs aus Afrika und China beim Berlin Program for Advanced German and European Studies. Sie richten sich an Forscher*innen aller Sozial- und Geisteswissenschaften, in deren Studien Deutschland und/oder Europa im Mittelpunkt steht.

Was uns auszeichnet

Unser deutschsprachiges, multidisziplinäres Forschungskolloquium wird jedes Semester von ausgewiesenen Wissenschaftler*innen geleitet. Neben der Vorstellung und Diskussion individueller Forschungsprojekte werden im Kolloquium aktuelle Debatten aufgegriffen, Gastreferent*innen eingeladen und kulturelle Exkursionen veranstaltet.

Stipendienleistungen

- 12 Monate Forschungsförderung in Höhe von 1.550 € für Doktorand*innen bzw. 1.800 € pro Monat für Postdocs, beginnend jeweils im Oktober oder im darauffolgenden April
- Reisekostenerstattung in Höhe von 1.200 €
- interdisziplinäres Forschungskolloquium
- exzellente Forschungsmöglichkeiten in einem der vielfältigsten und bedeutendsten Regionen für Hochschulbildung und Forschung Europas
- Forschungsaufenthalt in strukturiertem Programm mit Mitarbeiter*innenunterstützung

Institutionelle Strukturen

Unter dem Dach des Berlin Programs, einem Residenzprogramm der Freien Universität, werden die Kerstin Leitner Stipendien in Kooperation mit der [Ernst-Reuter-Gesellschaft der Freunde, Förderer und Ehemaligen der Freien Universität Berlin e.V.](#) verwaltet. Die ERG ist der zentrale Förderverein der FU, der sich für die ideelle und materielle Förderung der Universität einsetzt.

BERLIN PROGRAM
for Advanced German & European Studies

ERNST-REUTER-GESellschaft
der Freunde, Förderer & Ehemaligen
DER FREIEN UNIVERSITÄT BERLIN e.V.





Kerstin Leitner mit Stipendiatinnen, 2019

Geschichte

Wie wichtig es ist, unsere Welt global zu reflektieren, war Dr. Kerstin Leitner schon früh klar. Nachdem sie 1975 am Otto-Suhr-Institut der Freien Universität Berlin ihre Promotion über die postkoloniale Entwicklung Kenias abschloss, begann sie ihre 30-jährige Karriere bei den Vereinten Nationen, die sie nach Afrika, China, New York, Genf und an zahlreiche weitere Orte führte. Nachdem sie 2005 nach Berlin zurückgekehrt war, begann sie regelmäßig an der FU Berlin und der Universität Potsdam Kurse über internationale Politik, Politik in China und über die Vereinten Nationen zu unterrichten. In ihrem Buch *Als moderne Nomadin um die Welt* reflektiert Kerstin Leitner ihre Arbeit, vom Kalten Krieg über die Revolutionen von 1989 bis zum Aufstieg der neuen Supermächte. Tief geprägt von den Erfahrungen ihrer Karriere gründete sie in Kooperation mit der Ernst-Reuter-Gesellschaft der Freunde, Förderer und Ehemaligen der Freien Universität Berlin e.V. die Kerstin Leitner Berlin Fellowships. Unter dem Dach des Berlin Programs der FU fördert die Initiative seit 2019 Forschungsdissertationen von Nachwuchswissenschaftler*innen aus Afrika und China.

Bewerber*innen müssen...

- Nachwuchswissenschaftler*in aus China oder Afrika sein; Forscher*innen aus Chinas Zentralprovinzen und dem südlichen Afrika werden zur Bewerbung ermutigt
- als Vollzeitdoktorand*in in den Geistes- oder Sozialwissenschaften an einer Universität in China oder Afrika eingeschrieben sein oder in den letzten zwei Jahren promoviert worden sein
- zu Deutschland und/oder Europa forschen
- über sehr gute Deutschkenntnisse verfügen

Bei gleicher Qualifikation werden weibliche Bewerberinnen bevorzugt. Weitere Informationen finden Sie im [Fellowship Overview](#).

Bewerbungsverfahren

- Besuchen Sie unsere Website für Leitfäden, Informationen und Bewerbungsformulare: www.fu-berlin.de/bprogram
- Bewerbungsbeginn: 1. November
- Bewerbungsfrist: 1. Dezember

Kontakt

Für weitere Informationen kontaktieren Sie uns bitte über:

Tel: +49 30 838 56671

Email: [bprogram\[at\]zedat.fu-berlin.de](mailto:bprogram[at]zedat.fu-berlin.de)

Website: www.fu-berlin.de/bprogram



FU International House